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دریکهفتهگذشته
آبدریاچهارومیه

۶۰میلیونمترمکعبافزایشیافت
]شهروند[ رئیس دفتر استانی ستاد احیای 
دریاچه ارومیه در آذربایجان غربی می گوید میزان 
آب این دریاچه به بیش از 3میلیارد و ۴۱۰ میلیون 
سرخوش  فرهاد  است.  رسیده  مترمکعب 
دراین باره گفت: »آب دریاچه ارومیه طی یک هفته 
گذشته ۶۰ میلیون مترمکعب افزایش یافت.« او 
لایروبی  در  احیا  ستاد  »اقدامات  داد:  ادامه 
از  حاصل  آب  که  است  شده  سبب  رودخانه ها 
بارندگی ها با هدررفت کمتری به سمت دریاچه 
ارومیه سرازیر شود.« او با بیان اینکه تراز دریاچه 
هم نسبت به هفته گذشته افزایش یافته است، 
گفت: »تراز نگین آبی آذربایجان به یک هزار و ۲۷۱ 
متر و ۲۹ سانتی متر رسیده  است که در مقایسه با 
هفته گذشته ۲ سانتی متر افزایش دارد.« او با بیان 
اینکه وسعت دریاچه ارومیه به بیش از ۲ هزار و 
۸۲۱ کیلومترمربع رسیده  است، به این نکته هم 
اشاره کرد که وسعت این دریاچه نسبت به هفت 
روز گذشته ۱۴ کیلومترمربع بیشتر شده  است. به 
گزارش »ایرنا«،  رئیس دفتر استانی ستاد احیای 
»هنوز  گفت:  آذربایجان غربی  در  ارومیه  دریاچه 
ح های مهم انتقال آب به پیکره دریاچه ارومیه  طر
صورت  در  اما  است،   نرسیده  بهره برداری  به 
ح انتقال آب از جنوب استان به  بهره برداری از طر
و  رئیس جمهوری  وعده  تحقق  شاهد  دریاچه 
آذربایجان  آبی  نگین  تراز  متری  یک  افزایش 
به موقع  تخصیص  صورت  در  بود.  خواهیم 
ح های انتقال  اعتبارات هیچ مشکلی در اتمام طر

آب به دریاچه ارومیه وجود ندارد.« 

اطلاعیهمعاونتزنان
مسئولانصداوسیمابهخطای
توهینکنندگانبهمردموزنان

رسیدگیکنند
خانواده  و  زنان  امور  معاونت  ]شهروند[ 
ابراز  با  اطلاعیه ای  صدور  با  ریاست جمهوری 
تأسف از سخنان اخیر دو مجری و کارشناس در 
رسانه ملی خواستار عذرخواهی آنها و رسیدگی 
مسئولان رسانه ملی به آن شد. در متن اطلاعیه 
معاونت زنان آمده است: »در این اندوه همگانی 
در فراق یاران از شهید سردار سلیمانی تا شهدای 
و  اوکراینی  هواپیمای  شهدای  و  کرمان  وداع 
حضور اعجاب برانگیز مردم عاشق برای تسلای 
خاطر یکدیگر و انسجام ملی، شایسته نبود در 
شبکه افق رسانه سیما جملاتی مانند »اگر کسی 
اعتقاد ندارد جمع کند و از ایران برود« و همچنین 
جملاتی هنجارشکن در مورد رفتار داعش با زنان 
شنیده شود. دیدن و شنیدن این سخنان که به 
صورت کلیپ هایی در فضای مجازی پخش شده، 
آیا جز ضربه زدن به نظام و گریزان کردن جوانان 
این  گویندگان  دارد  ضرورت  دارد.  دیگری  ثمره 
جریحه دار  سبب  که  ملی  رسانه  در  اهانت ها 
شدن احساسات مخاطبان این رسانه شده اند 
زنان  معاونت  کنند.«  عذرخواهی  خود  کرده  از 
ریاست جمهوری از این بیانات که از سوی یک زن 
صورت گرفته و در مورد دیگر که درباره زنان انجام 
رسیدگی  خواهان  و  کرده  تأسف  ابراز  شده، 
مسئولان آن رسانه به خطای ایشان شده است.
مجازی  فضای  در  که  ویدیویی  در  مجری  خانم 
عذرخواهی  اخیر  اظهارات  درباره  شد،  منتشر 

کرده است.

راگرفتهاست آنفلوآنزاجان114نفر
]شهروند[ رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت از مرگ ۱۱۴ نفر 
آنفلوآنزا خبر داد. حسین عرفانی  به  ابتلا  اثر  بر 
درباره موج دوم آنفلوآنزای فصلی با نوع B ویروس، 
گذشته  هفته های  و  روزها  »در  گفت:  ایسنا  به 
نسبت درصد ابتلا به آنفلوآنزای نوع B در کشور 
افزایش یافته و این موضوع می تواند در شرایطی 
موید بروز موج دوم آنفلوآنزا باشد، ضمن اینکه با 
کشور طی ۱۰ سال  آنفلوانزا در  بررسی موج های 
همه گیری های  معمولا  درمی یابیم  گذشته 
این چنینی بیماری به صورت تک موج بوده است. 
آنفلوآنزا یک عامل بیماری زای ویروسی است که 
در ۹۰ تا ۹۵درصد قابل پیش بینی و در ۵ تا ۱۰ درصد 
او،  گفته  به  است.«  پیش بینی ناپذیر  موارد 
 H۱N۱ نشانه های این ویروس مشابه علایم نوع
است. بیشترین بروز آنفلوآنزای نوع B امسال در 
نیم کره شمالی و آمریکای شمالی، کانادا و... بوده 
 H۱N۱ است اما در اغلب کشورهای خاورمیانه نوع

مشاهده می شد .

معاونامورجوانانوزارتورزشوجواناناعلامکرد:
هشداردربارهافزایش

مهاجرتاجتماعیجوانان
]شهروند[ معاون امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان  اجتماعی  مهاجرت  افزایش  به  جوانان 
هشدار داد. محمدمهدی تندگویان در نشست 
»بررسی مسائل فرهنگی و اجتماعی ایران در دهه 
چهارم« با بیان اینکه تمام مسائل تئوری جامعه را 
که امروز مطرح می شود، به شکل ملموس و عینی 
در بین جوانان می بینیم، گفت که این موضوع 
اینکه  از  انتقاد  با  او  است.  نگران کننده  بسیار 
مهاجرت نخبگان در کشور از مدت ها پیش آغاز 
شده است، ادامه داد:   »مهاجرت جوانان بر دو نوع 
مهاجرت علمی و مهاجرت اجتماعی است که امروز 
مورد دوم هم به شکل ملموسی افزایش یافته 
است.« او گفت: »با این روند در آینده تنها قشری در 
کشور باقی می ماند که به جز شبکه های اجتماعی 
پایگاه دیگری ندارند و به این ترتیب نه تعهد را 
می آموزند و نه به نظام خانواده پایبندند.« معاون 
برای تغییر شرایط  امیدواری  ابراز  با  امور جوانان 
کنونی ادامه داد: »شواهد نشان دهنده این است 
که جوانان نیز به دنبال راه خروجی از این ماجرا 
هستند. برای مثال بسیاری از تشکل های جوانان 
جهت  در  مدارس  به  ورود  با  هستند  تلاش  در 
استعدادیابی در این زمینه کمکی کنند؛ هر چند 
فضای حضور در آموزش و پرورش بسیار بسته 
است. امیدواریم با وجود تمام اتفاقات و با کمک 
نسل جوان بتوانیم تحولی را با ساختار جدید در 

جهت ترویج فرهنگ شکل دهیم.« 

رئیسسازمانآموزشوپرورشاستثنایی:
به۲1۰مدرسهاستاندارداوتیسم

نیازداریم
آموزش وپرورش  سازمان  رئیس  ]شهروند[ 
استثنایی می گوید ایران به ۲۱۰ مدرسه استاندارد 
اوتیسم نیاز دارد. جواد حسینی دراین باره گفت: »به 
همین علت با خیرین وارد گفت وگو شدیم و طبق 
توافقاتی که داشتیم کلنگ ساخت ۲۲۴ مدرسه در 
۱۴استان بر زمین زده خواهد شد.« او ادامه داد: 
»طبق طرح آمایش سرزمینی ۴۶ مدرسه اوتیسم در 
مناطق مختلف داریم، هرچند هنوز ۱۴ استان ما 
مدرسه اوتیسم ندارند و دانش آموزان در قالب ۲۰۰ 
کلاس ضمیمه ادامه تحصیل می دهند. ما به  ۲۱۰ 
مدرسه استاندارد اوتیسم نیاز داریم، به همین 
علت با خیرین وارد گفت وگو شدیم و طبق توافقاتی 
که داشتیم، کلنگ ساخت ۲۲۴ مدرسه در این  ۱۴ 
استان بر زمین زده خواهد شد.«  رئیس سازمان 
آموزش وپرورش استثنایی در پاسخ به پرسشی 
درباره افزایش آمار دانش آموزان مبتلا به اوتیسم 
گفت: »شمار مبتلایان به اوتیسم  درحال افزایش 
نیست. اوتیسم دارای درجات مختلف است و یکی 
از علل افزایش آمار دانش آموزان اوتیسم بهبود 
طیف  درواقع  است.  شناسایی  ابزارهای  و  روند 
اوتیسم افزایش نیافته، بلکه ابزارها مدرن تر شده و 
شناسایی بهبود پیدا کرده است.« حسینی ادامه 
جامع  سند  ابلاغ  و  تدوین  حاضر   حال  »در  داد: 
اوتیسم را هم در قالب رشد کمی و هم کیفی در 
مبتلا  دانش آموزان  همه  تا  داریم  کار   دستور 
آموزش های  پوشش  تحت  بتوانند  اوتیسم  به 
بتوانیم متناسب سازی  و  بگیرند  قرار  استاندارد 

دهیـــم.« انجام  را  اجـــــرا  و  محتوا  آمــــوزش، 

دیروزودرسومینروزمتوالی
وضعیتهوایتهراننارنجیشد

]شهروند[ براساس اعلام شرکت کنترل کیفیت 
دیــــروز  تهـــران  هوای  کیفیت  تهــــران  هوای 
گذشته در  روز  )بیست وپنجم دی ماه( مانند دو 
با  بود؛  حساس  گروه های  برای  ناسالم  شرایط 
شاخص کیفیت هوای ۱۰۹. براساس پیش بینی های 
کیفیت هوای شهر  کنترل  انجام  شده در شرکت 
تهران، در نخستین ساعات دیروز، کیفیت هوای 
تهران در وضع ناسالم برای گروه های حساس قرار 
گرفت که عمدتا ناشی از نوزیدن باد و پایداری جوی 
بود.  این شرکت پیش بینی کرد که صبح روز پنجشنبه 
)بیست وششم دی ماه( احتمال افزایش غلظت 
آلاینده ها و کاهش کیفیت هوا در مناطق پرتردد 
نسبتا  شرایط  دلیل  به  که  داشت  خواهد  وجود 
مساعد جوی در ساعات گذشته نسبت به روز قبل از 
شدت کمتری برخوردار خواهد بود: »طی روز با افزایش 
پراکندگی  برای  شرایط  ابر  رشد  گاهی  و  ناپایداری 
آلاینده ها فراهم خواهد شد. با این حال پیش بینی 
می شود در ساعات اوج ترافیک شامگاهی در پاره ای از 
مناطق پرتردد افزایش غلظت ذرات معلق و به تبع آن 

کاهش کیفیت هوا را شاهد باشیم.« 

]لیلامهداد[دسته های آبی و  زرد و قرمز   
گل به همراه شمع های کوچک به نشان احترام به 
شاهدشهر پرند رسیده اند، به جایی که تا همین 
هفته پیش، تا هجدهم دی ۱3۹۸ نامش بر سر 
پرواز  هواپیمای  که  محلی  بود؛  نیفتاده  زبان ها 
شماره ۷۵۲ تهران-کی یف با شلیک اشتباه پدافند 
در نزدیکی آن سقوط کرد و جان ۱۷۶ زن و مرد و 
کودک از دست رفت. دیروز از سفارت اوکراین، 
افغانستان و کانادا مردانی برای رسیدگی به این 
حادثه به محل سقوط رفتند تا از محل بازدید و 
شرایط را رصد کنند. ظهر دیروز باد سرد به تن آنها 
که به دیدار محل سقوط آمده بودند، می پیچید و 
نمایندگان سه کشور در کنار بازدیدهایشان به 
نشان احترام دسته گل هایی را نثار بیابانی کردند که 
دیگر نشانی از تکه های هواپیما و سرنشینانش 
در آن نبود. گل ها گذاشته شد و مردان در سکوت 
خم شدند و برای ازدست رفتگان طلب آمرزش 
کردند. مسئولان سازمان هواپیمایی کشور هم 
در این مراسم حاضر بودند و به آنها که برای دیدن 
محل سقوط آمدند، شواهد و اتفاقات رخ داده را 
نشان می دادند. مراسم به گفته این مسئولان، 
هم  دلیل  همین  به  نبود؛  احترام  ادای  مراسم 
صرفا  و  نشده  دعوت  جان باختگان  خانواده  از 
مراسمی بود برای آنکه نمایندگان افغانستانی، 
اوکراینی و کانادایی از سایت سانحه دیدن کنند 
بر اساس  گیرد.  انجام  و مستندسازی های لازم 
اعلام سازمان پزشکی قانونی استان تهران تا روز 
گذشته تعداد پیکر های شناسایی شده قربانیان 
رسیده  نفر   ۱۴۸ به  اوکراین  هواپیمای  سقوط 
پیکر های  کل  از  گزارش،  این  براساس  و  است 
شناسایی شده تاکنون ۵۷ جسد به خانواده ها 
تحویل داده شده است. دیروز  پیکر تعدادی  از 

جانباختگان هم خاکسپاری شد.

روبه رو شدن با پدر و مادر جان باختگان 
مشکل است

»عبدالقیوم سلیمانی«، وزیر مختار و معاون 
در  که  بود  افرادی  ازجمله  افغانستان  سفارت 
این مراسم شرکت کرد. او که تاکنون پیگیر وضع 
۱۰ جا ن باخته افغانستانی در این حادثه بوده به 
بسیار  حادثه  حادثه،  این  می گوید  »شهروند« 
تلخی بوده، هنوز هم تبعاتش ادامه دارد و هر 
لحظه که با خانواده این عزیزان در سفارت روبه رو 
حادثه  »یک  است:  تلخ  تصویرش  می شوند، 
عجیب و متفاوت رخ داده و این افراد جان خود 
مادر  و  پدر  با  روبه رو شدن  داده اند،  دست  از  را 
اتفاق  افراد بسیار مشکل است. حالا این  این 
افتاده و مهم این است که با مسئولیت پذیری، 
کم  را  آنها  درد  خود  وظایف  انجام  و  همدردی 
کنیم.« به گفته او تاکنون همراهی ایرانیان برای 
بازماندگان خوب بوده  شناسایی و رسیدگی به 
و هر ۱۰ شهروند افغانستان تاکنون شناسایی 
مشخص  خاکسپاری  زمان  هنوز  اما  شده اند، 
همکاری  خانواده ها  با  تدفین  »برای  نیست: 
را  اجساد  می خواهند  هرجا  که  داشت  خواهیم 
دفن کنند و جمهوری اسلامی ایران هم در این 
زمینه همکاری داشته  است. این حادثه آن قدر 
تلخ و جانکاه است که هر لحظه گزارش مستقیم 
از کار را باید به ریاست جمهوری افغانستان ارسال 
کنیم. آنها مستقیم پیگیر این اتفاق هستند و از 
کانال وزارت خارجه به صورت روزی چند بار گزارش 

ارسال می شود.« 

آنان  از  تعدادی  چون  می گوید  سلیمانی 
مراسم  مختلف  شهرهای  در  دارند  درخواست 
هم  بعضی  و  شود  برگزار  جنازه شان  تشییع  
هنوز  ببرند،  افغانستان  به  را  جنازه  می خواهند 
تقاضا  براساس  و  نیست  معلوم  تشییع  زمان 
افتاد.  خواهد  اتفاق  این  خانواده ها  انتخاب  و 
»یوگن کراوچنکو«، نماینده سفارت اوکراین هم 
دیروز به بیابان های اطراف شهریار آمده بود. او 
در گفت وگو با »شهروند« معتقد است در شرایط 
فعلی همه طرف ها سعی می کنند هرچه بیشتر 
وضع را بررسی کنند و هم سازمان های هواپیمایی 
ارتباطند.  در  هم  با  دولتی  سازمان های  هم  و 
»هنوز اتفاقات در جریان بررسی است، امیدواریم 
همکاری مناسبی انجام گیرد و طرف های مختلف 
تا  انجام دهند  ایرانی بررسی های دقیق  با طرف 
دلیل و حقیقت ماجرا مشخص شود.« او می گوید 
زمانی که این اتفاق افتاد همه در اوکراین شوکه 
بودند چرا که این سانحه وحشتناک مربوط به 
همه بود؛ نه فقط مربوط به افرادی که دوست یا 
آشنایی را در آن از دست داده بودند: »این سانحه 
هم برای مردم ایران و هم مردم اوکراین شوک 

بزرگی بود.«

بررسی سانحه عامل جلوگیری از اتفاقات بعدی
مسئولیت  می دهد  رخ  سانحه ای  »هرکجا 
رضا  است.«  کشور  آن  با  سانحه  به  رسیدگی 
هواپیمایی  سازمان  سخنگوی  جعفرزاده، 
کشوری هم سخنانش را این طور شروع کرده و به 
»شهروند« می گوید: »طبق مقررات ایکائو، مالک 
هواپیما بهره بردار است و کسانی که در این پرواز 
کار در  این  باید دعوت شوند.  مسافر داشتند، 
مراحل اولیه بروز سانحه انجام شده است.« او 
می گوید که نمایندگان اوکراین و کانادا آمده اند 
و جلسات دوجانبه و سه جانبه برگزار و بررسی ها 
هم آغاز شده است: »باید تمام پارامترهای دخیل 
در حادثه بررسی و نظر کارشناسی داده شود که 
البته ما مرحله به مرحله در این حوزه اطلاع رسانی 
کرده ایم اما نتیجه نهایی اهمیت دارد که طبق 

مقررات و با بررسی دقیق اعلام شود. همچنین 
جعبه سیاه پرواز هم تاکنون و براساس قوانین 
از کشور خارج نشده اما به صورت کلی فرستادن 
این جعبه به خارج بستگی به موارد مختلف دارد.«

رسمی  یادبود  او  گفته  به  برگزارشده  یادبود 
نبوده و به همین دلیل هم از خانواده ها دعوت 
از  بازدید  برای  صرفا  برنامه  این  و  است  نشده 
منطقه بوده است: »سازمان هواپیمایی کشوری 
همکاری خود را اعلام کرد و طبق روال معمول برای 
ادای احترام به جان باختگان سانحه، گروه های 
فنی اوکراینی هم آمدند. بعد هم کانادایی ها حاضر 
شدند و امروز ادای احترام هم انجام گرفت و ما هم 
اعلام آمادگی کرده بودیم. این مراسم درباره محل 
سقوط بود و هیأت خارجی قرار شد از این محل 
که  کردند  اعلام  حال  عین  در  کند.  بازدید 
ادای احترامی هم به جان باختگان  می خواهند 
داشته باشند. آنها روال بازدید از سایت سانحه و 
گفتند همزمان  و  انجام دادند  را  مستندسازی 
برنامه ای باشد. این طور نبود که بخواهیم مراسم 
ادای احترام برگزار کنیم.« جعفرزاده می گوید که 
قانون  براساس  کشوری  هواپیمایی  سازمان 
وظیفه رسیدگی به سانحه را به  عهده دارد که این 
هر  در  و  می دهد  انجام  خوبی  به  هم  را  وظیفه 
صورت هم همکاری هایش با ایرلاین اوکراین و 
کانادا زیاد است: »همین وظیفه قانونی هم عاملی 
است که برگزاری مراسم به برنامه و زمان دیگری 
این  به  پاسخ  در  همچنین  او  شود«.  موکول 
پرسش که از میزان تنش هایی که ابتدای این 
حادثه به وجود آمد، کم شده است یا خیر هم 
می گوید:   »ما داخل هیچ تنشی نیستیم و تحت 
 تأثیر قرار نمی گیریم. وقتی بررسی ها انجام می گیرد 
یک نسخه هم به ما داده می شود چرا که یکی از 
دلایل بررسی سانحه جلوگیری از بروز اتفاقات 
دیگر است و به همین دلیل هم سعی بر این 
است که نتیجه درست به دست بیاید و ایکائو 
این انتظار را از کشورهای عضوش دارد که درست 
تنشی  هیچ  داخل  ما  بنابراین  کنند.  عمل 

نبوده ایم و کار خودمان را پیش برده ایم.«

خبر میز رویداد

پاکیبرای»نصفجهان«ثبتنشدهاست 1۰ماهگذشتههیچروز در

ین کلانشــهر ایران لوده تر اصفهــان، آ
]شهروند[ اصفهان آلوده ترین کلانشهر کشور است. این خبری است که 
دیروز ایرج حشمتی، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان اعلام کرده 
است. او اصفهان را آلوده ترین کلانشهر در بین هشت کلانشهر کشور دانست 

و گفت در ۱۰ ماه گذشته هیچ روز پاکی برای این شهر ثبت نشده است.
ایرج حشمتی دراین باره گفت: »حال محیط زیست استان مطلوب نیست و 
در کنار تمامی موفقیت های این استان در زمینه صنعت و معدن، در حوزه 
محیط زیست ضعف داریم. آبان امسال رئیس جمهوری سیاستی کلی برای 
مهار  شود؛  عملی  دولت  پایان  تا  است  الزامی  که  کرد  معین  محیط زیست 
ریزگردها، کنترل آلودگی هوا، حق آبه تالاب ها و مدیریت پسماند که متاسفانه 
استان اصفهان در این موارد با مشکلاتی روبه رو است.« مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان ادامه داد: »در استان اصفهان بیش از ۱۰ هزار واحد 

صنعتی، ۶۰۵ معدن، ۲هزار واحد سنگ بری، همچنین یک میلیون خودرو و 
۵۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت فعال است، بنابراین اگر در کنار فعالیت های 
اقتصادی مراقب محیط زیست نباشیم، مشکلات زیادی ایجاد خواهد شد.« 
ایرج حشمتی گفت: »قانون هوای پاک که مرداد ۱3۹۶ به تصویب رسید، هنوز 
مغفول مانده است و به جز فعالیت در بخش سوخت در دیگر بخش ها 
نتوانسته ایم به امکانات دست  یابیم و خودروهای استاندارد تولید کنیم.« او 
بخشی از مشکلات اداره حفاظت محیط زیست را منطقه ای بیان و تأکید کرد که از 
مجموعه فعالیت های اقتصادی، سهم محیط زیست پرداخت شود و صنایع 
هم با توجه به قانون یک در هزار از فروش خود، مشکلات محیط زیستی را رفع 
رفع  الزامی است  صرف  آلایندگی ها هم  از عوارض  کنند، همچنین بخشی 

مشکلات محیط زیستی شود. 

سعید غلامحسینی

گفتوگوبا»شهروند«:اینسانحههمبرایمردمایرانوهممردماوکراینشوکبزرگیبود نمایندهسفارتاوکرایندر

نماینده سفارت اوکراین 
در گفت وگو با »شهروند«: 

زمانی که این اتفاق افتاد 
همه در اوکراین شوکه 

بودند چرا که این سانحه 
وحشتناک مربوط به همه 

بود؛ نه فقط مربوط به 
افرادی که دوست یا آشنایی 

را در آن از دست داده 
بودند: »این سانحه هم 

برای مردم ایران و هم مردم 
اوکراین شوک بزرگی بود«


